

တၢ်သးသပုၤခီဖျိတၢ်ဘၣ်ဒိဆူၣ်ဆူၣ်ဒီးခိၣ်သၢ်သံဘၣ်ဒိဘၣ်ထံး အတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ

(Concussion and Head Injury Information)

[Wis. Stat. § 118.293 တၢ်သးသပုၤခီဖျိတၢ်ဘၣ်ဒိဆူၣ်ဆူၣ်ဒီးခိၣ်သၢ်သံဘၣ်ဒိဘၣ်ထံး](#)

တၢ်သးသပုၤခီဖျိတၢ်ဘၣ်ဒိဆူၣ်ဆူၣ် မ့ၢ်မၤန့ၢ်လဲၣ်? တၢ်သးသပုၤခီဖျိတၢ်ဘၣ်ဒိဆူၣ်ဆူၣ်မ့ၢ်တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးဖဲခိၣ်သး(ခိၣ်န့ၣ်) တကလုာ်လၢအဆိတလဲကွဲၣ်ခိၣ်န့ၣ်ညီဖဲမၤတၢ်အကျဲတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်သးသပုၤခီဖျိတၢ်ဘၣ်ဒိဆူၣ်ဆူၣ်ကဲထီၣ်သးခီဖျိခိၣ်သၢ်ဘၣ်ထံး, ဘၣ်တီၢ်မ့ၢ်တဖၣ်ဆဲးတူၤဆူၣ်ဆူၣ်ဒီးညးထီၣ်. တၢ်သးသပုၤခီဖျိတၢ်ဘၣ်ဒိဆူၣ်ဆူၣ်ကဲထီၣ်ခီဖျိ မိၢ်ပုၤဘၣ်တီၢ်ဆူၣ်ဆူၣ်တုၤအဒုးအိၣ်ထီၣ်ခိၣ်န့ၣ်သုးအသးချ့ချ့ဆူၣ်ခိၣ်မံၤညါလီၤခဲသ့စ့ကီၢ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဖျိလီၤကဲလၢတၢ်ဘၣ်ထံးဒီးခိၣ်တဆဲးတက့ၢ်ဒုၣ်လဲၣ်န့ၣ်ကဲထီၣ်တၢ်လၢအလီၤဘၣ်ယိၣ်သ့န့ၣ်လီၤ. တၢ်သးသပုၤခီဖျိတၢ်ဘၣ်ဒိဆူၣ်ဆူၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဒိဘၣ်နးနးအါလၢပုၤသးစၢ်အဂီၢ်သ့, ခိၣ်န့ၣ်အတၢ်ဂ့ၢ်ထီၣ်ပသီထီၣ်ဒီးလိာ်ဘၣ်တၢ်ဘၣ်ဟံးထီၣ်ဖိၣ်တၢ်ဖဲတၢ်မၤအကျဲလၢအဘၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ပိာ်ထွဲထီၣ်ခိၣ်န့ၣ်တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးနးနး (ပုၤဃုာ်တၢ်သးသပုၤခီဖျိတၢ်ဘၣ်ဒိဆူၣ်ဆူၣ်) ဃုာ်ဒီးတၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲတဖၣ်လၢတၢ်ဆိကမိၣ်တၢ်, တၢ်သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်တၢ်, တၢ်ဖဲလိမၤဒီးန့ၣ်တၢ်, တၢ်သ့ၣ်ဆုၢ်ဒုးဘၣ်လိာ်ဖိးဒုတၢ်, တၢ်သ့ထီၣ်သ့ၣ်တၢ်ခဲမံၤထဲသိးသိး, တၢ်စံးကတီၢ်တၢ်, တၢ်န့ၣ်ဟူ, တၢ်ထံၣ်တၢ်, တၢ်ဆိတလဲတၢ်သးဂဲၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်သးသပုၤခီဖျိတၢ်ဘၣ်ဒိဆူၣ်ဆူၣ်အတၢ်ပနီၣ်ဒီးတၢ်ဆါအပနီၣ်တဖၣ်မ့ၢ်မၤန့ၢ်လဲၣ်? တၢ်သးသပုၤခီဖျိတၢ်ဘၣ်ဒိဆူၣ်ဆူၣ်န့ၣ်ထံၣ်အီၤတသ့ဘၣ်. တၢ်သးသပုၤခီဖျိတၢ်ဘၣ်ဒိဆူၣ်ဆူၣ်အတၢ်ပနီၣ်ဒီးအတၢ်ဆါအပနီၣ်တဖၣ်အိၣ်ဖျိထီၣ်တဘျီဃီဖဲတၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးဝံၤအလီၤခဲ မ့ၢ်တမ့ၢ်တအိၣ်ဖျိထီၣ်ဘၣ် မ့ၢ်တမ့ၢ်တၢ်သ့ၣ်ညါအီၤသ့ဖဲတၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးစ့ၤန့ၣ်ရံၣ်ပူၤကွဲၣ် မ့ၢ်တမ့ၢ်လၢခဲတန့ၢ်အခါန့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤအကါဒိၣ်ဝဲလၢတၢ်ကကွဲၣ်တၢ်ဆိတလဲအိၣ်ဒ်လဲၣ်ဒ်န့ၣ်ပုၤလိာ်ကွဲၣ် မ့ၢ်တမ့ၢ်န့ၣ် မ့ၢ်တမ့ၢ် ပုၤလိာ်ဘၣ်တီၢ်တဖၣ်အတၢ်ဒုးန့ၣ်ဖျိထီၣ်သးမ့ၢ်တမ့ၢ် န့ၣ်ဖျိထီၣ်အတၢ်တူၢ်ဘၣ်, ဖဲတၢ်ဆါအပနီၣ်တဖၣ်နးထီၣ်, မ့ၢ်တမ့ၢ်ဖဲန့ၣ်/အဝဲသ့ၣ်“တူၢ်တၢ်ဘၣ်လီၤဘၣ်စး”အခါန့ၣ်လီၤ. တၢ်သးသပုၤခီဖျိတၢ်ဘၣ်ဒိဆူၣ်ဆူၣ်အါတက့ၢ်ကဲထီၣ်သးလၢတအိၣ်ဒီးသးအတၢ်သ့ၣ်ညါလီၤမၢ်ကွဲၣ်န့ၣ်ဘၣ်.

ဖဲဖိသၢ်မ့ၢ်ပုၤလိာ်ဘၣ်တီၢ်တဖၣ်ဖျိထီၣ်တၢ်သးသပုၤခီဖျိတၢ်ဘၣ်ဒိဆူၣ်ဆူၣ်တၢ်ဆါအပနီၣ်ဒ်တၢ်ကွဲၣ်ရဲၣ်လၢလၢတဖၣ်တဘျီမ့ၢ်တမ့ၢ်အါန့ၣ်ဒီးတဘျီ, မ့ၢ်တမ့ၢ်န့ၣ်သ့ၣ်ညါဘၣ်လၢတၢ်ပနီၣ် မ့ၢ်တမ့ၢ်တၢ်ဆါအပနီၣ်န့ၣ်, လဲၤထံၣ်လိာ်ကသံၣ်သရၣ်လၢတၢ်ကွဲၣ်ထွဲတဘျီဃီန့ၣ်တက့ၢ်. ဖဲသၢ်ဒီးပုၤလိာ်လိကတီၢ်တဖၣ်မ့ၢ်ပုၤလၢအိၣ်ဒီးတၢ်လီၤဘၣ်ယိၣ်ဒိၣ်ဒိၣ်လၢတၢ်သးသပုၤခီဖျိတၢ်ဘၣ်ဒိဆူၣ်ဆူၣ်အဃိန့ၣ်လီၤ.

တၢ်သးသပုၤခီဖျိတၢ်ဘၣ်ဒိဆူၣ်ဆူၣ်အတၢ်ပနီၣ်တနီၤ (တၢ်လၢပုၤအဂၢၢ်တဖၣ်ထံၣ်လၢပုၤလိာ်ကွဲၣ်ဖဲအတၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးအဃိ)-

- အိၣ်ဖျိခိၣ်တယူၤန့ၣ်တပျါမ့ၢ်တမ့ၢ်သးလီၤကတုၤ
- တအိၣ်ဒီးတၢ်န့ၣ်လီၤသးလၢကဘၣ်သ့ၣ်န့ၣ်လီၤအမး လိာ်ကွဲၣ် လိာ်ကွဲၣ်ထီၣ်ဒါတၢ်
- စီၤကျိၤ
- စံးဆါကတၢ်ကဘျီန့ၣ်ဒီးညီန့ၣ်အသိး
- ဟံၣ်ထီၣ်တၢ်ဟံၣ်သ့ၣ်ဟံၣ်သ့မ့ၢ်တမ့ၢ် အနီၣ်တဂၢၢ်တၢ်သကဲးပတီၢ်ဒီးလုလၢဆိတလဲကွဲၣ်သး
- အတၢ်သ့ၣ်ညါတၢ်အဂ့ၢ်လီၤမၢ်ကွဲၣ် (လၢတၢ်ဆါကတီၢ်ဖုၣ်ကတီၢ်ဒုၣ်လဲၣ်)
- သံကွဲၣ်ကဒါတၢ်သံကွဲၣ်တဖၣ်
- သါပုၤနီၣ်တၢ်မၤလိရဲၣ်လီၤအဆါကတီၢ်မ့ၢ်တမ့ၢ် ဟံၣ်တၢ်မၤလိလၢကွဲၣ်တၢ်မၤလိတဖၣ်

တၢ်သးသပုၤခီဖျိတၢ်ဘၣ်ဒိဆူၣ်ဆူၣ်တၢ်ဆါအပနီၣ်တနီၤလၢအညီန့ၣ်အိၣ်ဖျိထီၣ် (မ့ၢ်တၢ်လၢပုၤလိာ်ကွဲၣ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးဒီးတူၢ်ဘၣ်ဝဲတဖၣ်)-

- ခိၣ်သၢ်သံဆါ
- သးကလဲၤမ့ၢ်တမ့ၢ်ဘိး
- ခိၣ်မူၤဒီးကနိး
- တသ့တူၢ်တၢ်ကပီၤမ့ၢ်တမ့ၢ်တၢ်သိၣ်တၢ်သဲမ့ၢ်တမ့ၢ်ထံၣ်တၢ်ကဒု ကညီၢ်
- ကီၢ်ခဲလၢကဆိကမိၣ်တၢ်ဖျိဖျိဖျိဖျိ, တၢ်သးစၢ်ဆါန့ၣ်တၢ်, မ့ၢ်တမ့ၢ်တၢ်သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်က့ၤတၢ်
- သးအုန့ၣ်ညီ သးအု မ့ၢ်တမ့ၢ် တူၢ်ဘၣ်တၢ်သးဂဲၤအါန့ၣ်ဒီးညီန့ၣ်အသိး
- မဲၤ အါမ့ၢ်တမ့ၢ် စ့ၤ န့ၣ်ဒီးညီန့ၣ်အသိး



တၢ်မ့ၢ်ဆိကမိၣ်လၢဖိသၢ်ဒီးပၤလိၣ်ဘိကတီၢ်တဖၣ်သးသပၤဘၣ်သးခီဖျိတၢ်ဘၣ်ဒိဆူၣ်ဆူၣ်န့ၣ်တၢ်ကၠးလၢကက့ၤလိၣ်ကွဲကဒါက့ၤမ့ၢ်တမ့ၢ်မၤတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤလၢအမၤဆူၣ်ထီၣ်ပၤအဂံၢ်အဘါတဖၣ်ဖဲတနံၤဃီလၢတၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးကဲထီၣ်သးန့ၣ်ဘၣ်

အဝဲသ့ၣ်ကြၢၤမၤယံၣ်မၤနီၣ်သးလၢတၢ်က့ၤမၤကဒါက့ၤအတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤတဖၣ်တုၤလီၤလၢပၤဟ့ၣ်လီၤဆူၣ်ချ့တၢ်ကွဲထွဲသမံထံဆၢတံၢ်တၢ်သးသပၤဘၣ်သးခီဖျိတၢ်ဘၣ်ဒိဆူၣ်ဆူၣ်အတၢ်အိၣ်သးစံးလၢအိၣ်ခ့ၣ်လၢကက့ၤလိၣ်ကွဲကဒါသ့အခါန့ၣ်လီၤ တၢ်အံၤအခီပညီမ့ၢ်ဝဲ, တုၤလီၤလၢဒီးန့ၣ်ဘၣ်လံာ်ဟ့ၣ်ပျဲ, တက့ၤထီၣ်ကဒါက့ၤဆူ-

- Physical Education (နီၣ်ဒိအတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤအတၢ်မၤလီ) (PE) တီၤ
- တၢ်မၤလီသ့သးဒီးတၢ်လိၣ်ခိၣ်လိာ်ကွဲတဖၣ်မ့ၢ်တမ့ၢ်တၢ်လိၣ်ကွဲက့ၢ်
- နီၣ်ဒိအတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤဖဲတၢ်အိၣ်ဘျဲးကသ့ၣ်ကတီၢ်

တၢ်မၤဘၣ်လိာ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤဒီး [Centers for Disease Control and Prevention \(လိာ်ခၢၣ်သးတၢ်မၤဂၢၢ်ကျိၤဒီးတၢ်ဒိသဒါတၢ်ဆါ\) \(CDC\) Heads Up Safe Brain \(ဟံၣ်ဘျးခိၣ်လၢခိၣ်န့ၣ်တၢ်ပူၤဖျဲးအဂီၢ်\) န့ၣ်လီၤ ခါဆူၣ်ညါအိၣ်ဒီးတၢ်ဂံၢ်ဆူၣ်ဘါဆူၣ်.](#)

လၢတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအါထီၣ်အဂီၢ်လဲၤကွဲၢ် [CDC's တၢ်ဟံၣ်ဘျးခိၣ် ပၤလိၣ်ကွဲဖိသးစၢ်အတၢ်လိၣ်ခိၣ်လိာ်ကွဲ, မိၣ်ဖၢ်, ဒီး ပၤသိၣ်လိတၢ်အပူၤယံၣ်ကဘျဲးပူၤန့ၣ်တက့ၢ်.](#)

ဖဲန့ၣ်မ့ၢ်တမ့ၢ်န့ၣ်ဖိမ့ၢ်တမ့ၢ်ပၤလိၣ်ဘိကတီၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်သးသပၤခီဖျိတၢ်ဘၣ်ဒိဆူၣ်ဆူၣ်တၢ်ပနီၣ်မ့ၢ်တမ့ၢ်အတၢ်ဆါပနီၣ်တဖၣ်န့ၣ်

လဲၤသံၣ်သရၣ်လၢတၢ်ကွဲထွဲတဘျီဃီန့ၣ်တက့ၢ် ပၤဟ့ၣ်လီၤဆူၣ်ချ့တၢ်ကွဲထွဲသမံထံဆၢတံၢ်တၢ်သးသပၤခီဖျိတၢ်ဘၣ်ဒိဆူၣ်ဆူၣ်အတၢ်အိၣ်သးဒီးဆၢတံၢ်လီၤလၢတၢ်သးသမ့ၢ်ခီဖျိတၢ်ဘၣ်ဒိဆူၣ်ဆူၣ်န့ၣ်အပတီၢ်ထဲလဲၣ်သ့, ဒီးပူၤဖျဲးလၢတၢ်က့ၤမၤကဒါက့ၤတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤညီန့ၣ်တဖၣ်အဆၢကတီၢ်ဖဲလဲၣ်, ဟံၣ်ဃုာ်နီၣ်ဒိအတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤဒီးက့ၢ် (တၢ်သးစၢ်ဆၢဒီးတၢ်ဖဲလိမၤဒီးတၢ်အတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤတဖၣ်)န့ၣ်လီၤ

တၢ်သးသပၤခီဖျိတၢ်ဘၣ်ဒိဆူၣ်ဆူၣ်ဝံၤအလီၢ်ခံ, ခိၣ်န့ၣ်လိာ်ဘၣ်တၢ်ဆၢကတီၢ်လၢတၢ်မၤဘျီက့ၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ တၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤတဖၣ်ကဘၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဟံၣ်ပနီၣ်လီၤအတၢ်ကွဲဖဲတၢ်ဆါကိညုၣ်ထီၣ်က့ၤအဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ တၢ်အံၤဟံၣ်ဃုာ်ဒီးတၢ်မၤနီၣ်ဒိတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤဒီးတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤတဖၣ်လၢအဒုးဟံၣ်ဃုာ်တၢ်သးစၢ်ဆၢန့ၣ်တၢ်အါအါတဖၣ်န့ၣ်လီၤ

တၢ်ယုသ့ၣ်ညါ Sudden Cardiac Arrest (သးဆိကတီၢ်မၤတၢ်သတူၢ်ကလၢ်တၢ်ဆါ) (SCA) အကျဲမဒုၤတဖၣ်အိၣ်န့ၣ်လဲၣ်?

WIAA တၢ်သမံထံဆၢတၢ်အိၣ်သးတချုးတၢ်န့ၣ်လီၤဟံၣ်ဃုာ်ဒီးနီၤခိတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤအတၢ်မၤလိၤဒီးဘၣ်န့ၣ် -

တၢ်ကူစါယါဘျါအတၢ်စံၣ်စိၤလၢ်တက့ၢ်ဒီးဃုာ်ဒီးတၢ်သံကွၢ်အကါဒိၣ်ဘၣ်ထွဲသးတဖၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်အလီၤအိၣ်လၢတၢ်ကဘၣ်မၤအီၤကိးနံၣ်ဒီးန့ၣ်လီၤတၢ်ယုသ့ၣ်ညါတၢ်ဆါအကျဲဂၤလၢအစူးကါ electrocardiogram (တၢ်ဒိကွၢ်သးဖျါၣ်မၤတၢ်အလီၤဟံၣ်) ဒီး/မ့တမ့ၢ် echocardiogram (တၢ်ဒိကွၢ်သးဖျါၣ်စံၣ်အလီၤဟံၣ်) န့ၣ်တၢ်မၤအီၤသ့ဖဲတၢ်ဘၣ်ယိၣ်အိၣ်ခိဖျါဆူၣ်ချ့တၢ်စံၣ်စိၤမ့တမ့ၢ်တၢ်သမံထံမိးကွၢ်နီၤခိဘၣ်ဆၣ်တမ့ၢ်တၢ်လၢအလီၤအိၣ်န့ၣ်ဘၣ်(ခိဖျါ WIAA).

မိၢ်ပၢ်/ပုၤကွၢ်ထွဲတၢ်ပုၤလိၣ်ကွဲၤကြးတၢ်ပိၣ်တၢ်လိၣ်ဘၣ်တၢ်မၤကွၢ်လီၤဆီဘၣ်သးသးအဂ့ၢ်ဒီးပုၤဆူၣ်ချ့တၢ်မၤစၢၤတဖၣ်လၢကကွၢ်ကဒါက့ၤဟ့ၣ်ဖိဃီဖိအဆူၣ်ချ့တၢ်စံၣ်စိၤဒီး တၢ်သမံထံဆၢတၢ်အိၣ်န့ၣ်ချ့အတၢ်အိၣ်သးမ့တမ့ၢ်

ဖဲတၢ်တူၢ်ဘၣ်သးဆိကတီၢ်မၤတၢ်သတူၢ်ကလၢ်တၢ်ပနီၣ်ဟ့ၣ်ပလီၤဖဲတၢ်မၤဟူးဂဲၤနီၤခိကတီၢ်ဝံၤအလီၤခဲအခါန့ၣ်လီၤ

တချုးနီၤခိတၢ်န့ၣ်လီၤပၣ်ဃုာ်ဒီးတၢ်ဟံးဂ့ၢ်ဝီလူၤဟံၣ်ထွဲတၢ်မၤကွၢ်တၢ်ဆူးတၢ်ဆါမ့တမ့ၢ်တၢ်မၤကွၢ်လၢတၢ်အုၣ်ကီၤအီၤပၣ်ဃုာ်ဒီးelectrocardiogram

တခါခါအပူၤကလံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဝဲပုၤလိၣ်ကွဲၤဒီးအဝဲသ့ၣ်အမိၢ်အပၢ်/ပုၤကွၢ်ထွဲတၢ်အတၢ်ဟူးမ့ၢ်ဒါန့ၣ်လီၤ။ **တမ့ၢ်ပုၤဆါကိးဂၤ**

မ့တမ့ၢ်ပုၤလိၣ်ကွဲၤဒီးစၢ်ကိးဂၤလၢတၢ်ထံၣ်န့ၣ်အတၢ်ဆါဂ့ၢ်အိၣ်လီၤဘၢဖဲဆူၣ်ချ့တၢ်စံၣ်စိၤအပူၤန့ၣ်ဘၣ်, တၢ်မၤကွၢ်တၢ်ဆူးတၢ်ဆါ,

မ့တမ့ၢ်ဃုာ်ဒီးတၢ်မၤကွၢ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ။

Electrocardiogram မ့ၢ်တၢ်မၤန့ၣ်လဲၣ်, တၢ်အံၤမ့ၢ်တၢ်လၢအလီၤဘၣ်ယိၣ် ဒီးအိၣ်ဒီးတၢ်န့ၣ်ဘျုးန့ၣ်ခါ?

Electrocardiogram (တၢ်ဒိကွၢ်သးဖျါၣ်မၤတၢ်အလီၤဟံၣ်) (ECG)

မ့ၢ်ပိးလီၤမၤကွၢ်သးလၢအညီဒီးချ့ကတၢ်တခါလၢတၢ်စူးကါတၢ်သမံထံဆၢတၢ်အိၣ်သးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ။

ပိးလီၤမၤကွၢ်သး (ဆံး, ဖလၢစတံးကဝီၤဖဲလၢတၢ်ကျးလီၤစဲဘူး ဖဲဖဲခိၣ်) ဘၣ်တၢ်ကျးလီၤဖဲလီၢ်ကဝီၤလီၤဆီအလီၤ သးန့ၣ်ပုၢ်, စုတီၤ, ဒီးခိၣ်အလီၤန့ၣ်လီၤ။ ပိးလီၤမၤကွၢ်သး အိၣ်စဲဘူးဒီး စဲ ECG အပူၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ။ လီၤမ့ၢ်အူၤဟူးဂဲၤမၤဒီးသးဝံၤထီၣ်ဒွဲးတၢ်, ကျိၣ်ထံက့ၤတၢ်, ဒီးစဲးကျဲးထူးထီၣ်တၢ်အစၢန့ၣ်လီၤ။ တဆူၢ်န့ၣ်လီၤလီၤမ့ၢ်အူၤဆူၣ်မိၢ်အပူၤန့ၣ်ဘၣ်။ တၢ်လီၤဘၣ်ယိၣ်လၢအမၤဘၣ်ထွဲလီၢ်သးဒီး

ECG န့ၣ်အိၣ်စ့ၤဒီးတညီန့ၣ်ကဲထီၣ်အသးဘၣ်။ တၢ်န့ၣ်ဘျုးတဖၣ်ပၣ်ဃုာ်လၢတၢ်အံၤအကျါ

တၢ်အံၤမ့ၢ်တၢ်ဖဲတၢ်မၤအကျါအကျဲလၢတၢ်မၤအီၤညီ တၢ်မၤအီၤဖဲဆူၣ်ချ့တၢ်အံၤထွဲကွၢ်ထွဲအဝဲဒၤဒီးအါတီၤအပူၤဒီး

တၢ်အံၤယုသ့ၣ်ညါဖိသၣ်အသးတၢ်အိၣ်သးလၢအအိၣ်လီၤဘၢလၢတၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဆါအပနီၣ်ဘၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ။ **ECG**

တဖၣ်ဂ့ၢ်ဝဲလၢတၢ်ယုသ့ၣ်ညါလီၤတၢ်သးအတၢ်အိၣ်သးတၢ်ဆါအိၣ်လီၤဘၢတဖၣ် လၢအကမၤအါထီၣ်တၢ်လီၤမဘၣ်ယိၣ်လၢ SCA

အဂီၢ်ဘၣ်ဆၣ်တၢ်ယုသ့ၣ်ညါတၢ်ဆါအတၢ်အိၣ်သးလၢအလီၤဘၢခဲလၢန့ၣ်တသ့ဘၣ်။ တၢ်မ့ၢ်မၤအီၤအကျဲၤဘၣ်ဘၣ်န့ၣ်

တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်တၢ်တူၢ်လီၢ်အီၤတသ့ဘၣ်ဒီးကဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ဘၣ်မၤကွၢ်အါထီၣ်တၢ် (လၢအလီၢ်တအိၣ်) ဒီးတၢ်မၤကွၢ်တၢ်ဆါဆူၣ်ညါတဖၣ်န့ၣ်လီၤ။

ပုၤစဲၣ်နီၤကြး ECGs ကျိၣ်ထံတၢ်ဖဲဖိသၣ်အ ECGs (အဒိး ဖိသၣ်သးဖျါၣ်တၢ်ဆါကသံၣ်သရၣ်) န့ၣ်လီၤ။ လၢတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအါထီၣ်အဂီၢ်, <http://www.hopkinsmedicine.org/health/conditions-and-diseases/electrocardiogram> ဟ့ၣ်ယဲၤသန့ပူၤန့ၣ်တက့ၢ်။

ကွဲၤပုၤလိၣ်ကွဲၤဒီးမိၢ်ပၢ်/ပုၤကွၢ်ထွဲတၢ်ယုထီၣ်တၢ်သးကျဲၤပုၤဆူၢ်မၤကွၢ်နီၤခိဒီးသးတၢ်ဆါ electrocardiogram (တၢ်ဒိကွၢ်သးဖျါၣ်မၤတၢ်အလီၤဟံၣ်)

လၢအကျါဘၢတၢ်ခဲလၢန့ၣ်အိၣ်ပွဲၤဂၤလဲၣ်? ပုၤလိၣ်ကွဲၤန့ၣ်လီၤမၤသကိးတၢ်ဒီး WIAA

တၢ်လိၣ်ခိၣ်လိၣ်ကွဲၤတဖၣ်န့ၣ်အကဘၣ်မၤကွၢ်နီၤခိတၢ်ဆူးတၢ်ဆါဒီးကွၢ်ကဒါက့ၤဟံၣ်ဖိဃီဖိဆူၣ်ချ့တၢ်စံၣ်စိၤတန့ၣ်တဘျီန့ၣ်လီၤ။

သးစၢ်တၢ်လိၣ်ခိၣ်လိၣ်ကွဲၤအဂၤတဖၣ်ကဘၣ်မၤတၢ်ဒီးအလီၤကဲလီၢ်သးတဖၣ်။

တၢ်မၤကွၢ်တၢ်ဆါအံၤအပူၤကလံၤတဖၣ်မ့ၢ်ဝဲပုၤလိၣ်ကွဲၤတဖၣ်အဟံၣ်ဖိဃီဖိတၢ်ဟံးမ့ၢ်ဒါဒၣ်လဲၣ်

ဟီၣ်ကဝီၤကွဲၤအါဖျါၣ်ဆီၣ်ထွဲမၤစၢၤကွဲၤတဖၣ်လၢကယုထံၣ်တၢ်မၤကွၢ်တၢ်ဆါတဖၣ်လၢအပူၤကလံၤဘၣ်မ့တမ့ၢ် တအိၣ်ဒီးတၢ်အပူၤကလံၤဘၣ်န့ၣ်သ့လီၤ။

ပုၤလိၣ်ကွဲၤတဖၣ်ကြးဆဲးကျိးဒီးအဝဲသ့ၣ်အကွဲၤတၢ်လိၣ်ကွဲၤပုၤန့ၣ်တၢ်ဖဲအမ့ၢ်လိၣ်ဘၣ်တၢ်ဆီၣ်ထွဲမၤစၢၤလၢတၢ်ဒီးန့ၣ်တၢ်မၤကွၢ်တၢ်ဆူးတၢ်ဆါအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ။

ဖဲပုၤလိၣ်ကွဲၤမ့ၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်အဂ့ၢ်လၢအလီၤဘၣ်ယိၣ်, ဟံၣ်ဖိဃီဖိအိၣ်ဒီးသးတၢ်ဆါအတၢ်စံၣ်စိၤ,

မ့တမ့ၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်ပနီၣ်ဟ့ၣ်ပလီၤတဖၣ်လၢအမၤဘၣ်ထွဲလီၢ်သးဒီးသးဆိကတီၢ်မၤတၢ်သတူၢ်ကလၢ်ဖဲမၤနီၤခိတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤအခါန့ၣ်,

အဝဲသ့ၣ်ကြးတဲဘၣ်ပုၤဟ့ၣ်တၢ်ကူစါယါဘျါလၢကမၤတၢ်မၤကွၢ်ယုသ့ၣ်ညါတၢ်စံၣ်စိၤဒီးနီၤခိတၢ်ဆူးတၢ်ဆါဒီး တၢ်ပိၣ်တဲသကိးတၢ်လိၣ်ဘၣ်မၤကွၢ်သး

electrocardiogram (တၢ်ဒိကွၢ်သးဖျါၣ်မၤတၢ်အလီၤဟံၣ်) သ့ၣ်သ့ၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ။

